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Senyories, realitzat l’escrutini, el resultat és el següent. 
50 vots a favor de la il·lustre diputada Estefania Blanes 
León, 44 vots en blanc i 4 nuls. Per tant, queda aprovada 
la designació de la il·lustre diputada Estefania Blanes León 
per a representar les Corts Valencianes davant el Congreso 
de los Diputados per a defensar la reintegració del dret civil 
valencià en la reforma constitucional. (Aplaudiments)

Senyories, continuarem ara amb les votacions. Anem 
a votar..., el punt 2. Senyories, votem el punt 2, que és 
validació del Decret llei 7/2021, de 7 de maig, del Consell, 
sobre mesures extraordinàries de suport a la solvència 
empresarial en resposta a la pandèmia del COVID-19. 
Senyories, comença la votació. 52 vots favorables que, 
sumats als 14, fan un total de 66 vots favorables; 0 en 
contra, i 22 abstencions que, sumades a les 11, fan un total 
de 33 abstencions . Queda validat el decret llei .

Hi ha alguns grup parlamentari que vullga... –el Grup 
Popular?– que vullga tramitar-ho com a projecte de llei? El 
Grup Parlamentari Popular . Anem a votar esta eventualitat: 
la tramitació del projecte de llei..., del decret llei –perdó– 
com a projecte de llei. Senyories, comença la votació. (Veus) 
Han canviat la pantalla de votació. No sabem on està el 
possible fallo. En tot cas, 34 vots a favor que, sumats  
als 14, fan un total de 48 vots favorables; 40 vots en contra 
que, sumats als 11, fan un total de 51 vots en contra, i 0 
abstencions. Per tant, comuniquem al Consell que el decret 
llei ha estat plenament validat . (Aplaudiments)

Tot el sistema de votacions, que és sagrat, està sent 
supervisat pels serveis tècnics, que estan treballant, de la 
institució. Ara podrem verificar en la pantalla si hi ha algun 
problema en eixe sentit.

Passem al punt 3 de l’ordre del dia, senyories, que és 
validació del Decret llei 8/2021, de 7 de maig, del Consell, 
sobre l’aprovació de les bases reguladores i convocatòria 
d’ajudes per a empreses del sector del transport públic 
discrecional de viatgers amb autobús per carretera de la 
Comunitat Valenciana. Senyories, comença la votació. Tenim 
una unanimitat, que sempre són molt ben rebudes, que  
són 74 vots favorables, sumats als 25 telemàtics, fan un 
total de 99 vots favorables, 0 en contra i 0 abstencions .

Algun grup parlamentari desitja que el decret llei siga...? No?

Passarem al següent punt de l’ordre del dia. És el punt quart 
de l’ordre del dia..., el punt 5 –perdó–. El punt quint, que és 
moció subsegüent a la interpel·lació al conseller d’Educació, 
Cultura i Esport sobre el dret a la informació dels pares o 
tutors dels alumnes, presentada pel Grup Parlamentari Vox 
Comunidad Valenciana. Senyories, comença la votació. 34 
vots favorables que, sumats als 12, fan un total de 46 vots 
favorables; 40 vots en contra que, sumats als 12, fan un 
total de 52 vots en contra, i s’ha fet una abstenció de forma 
telemàtica. Queda rebutjat el punt quint de l’ordre del dia.

Passarem al punt sext de l’ordre del dia, que és la moció 
subsegüent a la interpel·lació a la consellera d’Agricultura, 
Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica i Transició 
Ecològica sobre la política general de la conselleria en 
matèria de zones especials de conservació de llocs 
d’importància comunitària i zones d’especial protecció 
per als ocells de la Comunitat Valenciana, presentada pel 

Grup Parlamentari Popular, registre d’entrada 35 .841, 
amb l’autoesmena del mateix Grup Parlamentari Popular . 
Senyories, comença la votació. 35 vots favorables que, 
sumats als 13, fan un total de 48 vots favorables; 39 vots 
en contra que, sumats als 12, fan un total de 51. Queda 
rebutjada la moció subsegüent..., i 0 abstencions. Per 51 
vots en contra i 48 vots a favor .

Passarem al sèptim de l’ordre del dia, que és moció 
subsegüent a la interpel·lació al Consell sobre la gestió del 
turisme a la Comunitat Valenciana, presentada pel Grup 
Parlamentari Ciudadanos, registre d’entrada 35 .842, amb 
l’esmena transaccional registre d’entrada 37 .419 a les 
esmenes 35 .339 i 37 .347, subscrita pels grups parlamentaris 
Ciudadanos i Vox Comunidad Valenciana. Senyories, 
comença la votació. 34 vots a favor que, sumats als 13 
que s’han emés telemàticament, fan un total de 47 vots 
favorables; 39 vots presencials en contra que, sumats als 12 
en contra, fan un total de 51 vots en contra; 0 abstencions . 
Queda rebutjada la moció subsegüent.

Senyories, i finalment votarem el punt número 8 de l’ordre 
del dia, que és la moció subsegüent a la interpel·lació al 
vicepresident segon del Consell i conseller d’Habitatge 
i Arquitectura Bioclimàtica sobre la política general de 
la conselleria en matèria del parc públic d’habitatges 
de la Generalitat i l’Entitat Valenciana d’Habitatge i Sòl, 
presentada pel Grup Parlamentari Popular, registre  
d’entrada 36.553. Senyories, comença la votació. 34 vots 
favorables que, sumats als 13, fan un total de 47 vots 
favorables; 40 vots en contra que, sumats als 12, fan un 
total de 52 vots en contra. Queda rebutjada la moció 
subsegüent.

I amb esta votació, finalitzem les votacions previstes per al 
ple i passaríem, senyories, al següent punt de l’ordre del dia, 
que és sessió de control al Consell i les preguntes de control.

Preguntes

El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyories, comencem amb la sessió de control. En primer 
lloc, la pregunta número 797, que formula la il·lustre 
diputada... –un segon– que formula la il·lustre diputada 
María de los Llanos Massó, en nom del Grup Parlamentari 
Vox Comunidad Valenciana, al conseller d’Economia 
Sostenible, Sectors Productius, Comerç i Treball.

Ah, la formula la il·lustre diputada Ana María Cerdán.

La senyora Cerdán Martínez:

Gracias, señor presidente .

Doy por formulada la pregunta.
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El senyor president de les Corts Valencianes:

Una vegada..., la pregunta és la següent, per a coneixement 
públic... Senyories, la pregunta és: «¿Qué medidas va a tomar 
el Consell, visto los aranceles que va a poner Estados Unidos 
y que afectarán, entre otros, al sector del calzado?»

Té la paraula l’honorable conseller d’economia per a 
respondre a la pregunta formulada .

Conseller, quan vosté vullga.

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Moltes gràcies, president.

Senyora diputada.

Vosté sap que el mercat exterior és fonamental per a 
l’economia valenciana, perquè pràcticament el 30 % del 
nostre PIB té a vore amb les exportacions . I si anem  
al ritme que anem, en el primer trimestre hem superat  
els 8.199 milions d’euros, el que suposa, si funcionem aixina 
durant tot l’any, tenir un rècord històric en les exportacions 
al nostre territori .

I simplement dir-li que des del Consell continuarem 
defensant els interessos de la nostra indústria i, bàsicament, 
com no pot ser d’una altra manera, també la del calcer 
valencià, que és paradigma els últims anys d’innovació, 
qualitat, disseny i competitivitat en el món global.

Moltes gràcies.

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller.

Acabarà de formular la pregunta la il·lustre diputada Ana 
María Cerdán.

Quan vosté vullga, senyoria .

La senyora Cerdán Martínez:

Gracias, señor presidente .

Conseller .

Señorías.

Señor Climent.

Buenos días .

En estos momentos tan convulsos que nos ha tocado vivir, 
el sector del calzado lidera una caída…, una de las mayores 
caídas de todos los sectores industriales, con casi un 30 % 

de índice de producción. Sus exportaciones retrocedieron a 
nivel del año 2013 con una caída de un 15,7 %.

El sector del calzado español ya está siendo víctima. Está 
viviendo en primera persona el impuesto de los aranceles…, 
el tema de los aranceles impuestos por Estados Unidos. 
Estamos hablando de la nada desdeñable cantidad de  
un 25 %, debido a la imposición de los mismos, puesto a 
Google, impuesto por el Gobierno de España que, mirando 
por la economía de unos pocos, se limita subir los impuestos 
y a crear otros nuevos que nada favorecen, en este caso, a 
nuestras exportaciones .

El 60 % de la producción del calzado a nivel global está 
fabricado en España, viéndose afectada por la subida de 
los aranceles, siendo el principal importador de nuestros 
productos Estados Unidos y siendo nuestra Comunidad 
Valenciana la más afectada por la producción a nivel de la 
provincia de Alicante, así como las ciudades de Elche, Elda 
y Villena, tanto a nivel de fabricación como de industrias 
afines y marroquinería.

La fabricación del calzado en nuestras provincias se ha visto 
especialmente dañada debido al descenso a nivel mundial en 
el consumo de bienes de moda, tanto textil como calzado, 
alrededor de un 40 % por culpa de la pandemia.

La industria del calzado necesita que los fondos europeos 
lleguen cuanto antes a nuestro tejido industrial para todos, 
tengan o no tengan deudas .

En 2019 España exportó calzado por más de 225 millones 
de euros, exportados a Estados Unidos, a pesar de esta 
pesadilla del COVID. Fue del 7 % en el año 2020 por un 
valor de 151 millones de euros, con un total de 3,5 millones 
de pares, correspondiendo un 41 % a empresas de nuestra 
comunidad .

Hablamos de un sector que cuenta con más de 3.500 
empresas dedicadas al sector calzado y sus componentes, 
que dan trabajo a más de 40.000 familias. 40.000 empleos 
que ya se han visto afectados de momento en 7.300 puestos 
de trabajo que se han perdido.

De todos es sabido el gran malestar que existe con el 
Gobierno de España por implantar la tasa Google, ya 
que dicha ley perjudica los ingresos en exportación de 
mercancías hacia Estados Unidos, donde se va a aplicar la 
famosa subida de un 25 %.

En enero de este año, el gobierno español confirma el cobro 
de esa tasa… Como ya hemos dicho, desde Vox, no en una 
ocasión, sino en varias, este cambio conlleva alcanzar un 
pago de unos aranceles entre el 35 y el 37,5 %.

Que el Gobierno de España se enroque en mantener este 
impuesto a sabiendas de que perjudica con la paralización 
de pedidos y de producto ya realizado, desde mi grupo 
parlamentario no lo entendemos .

Por todo eso, le preguntamos. A partir de que ha sido 
Estados Unidos el que ha dado un tiempo máximo de seis 
meses, que es Estados Unidos el que le da la tregua al sector 
calzado y aplaza la subida de aranceles, afirmando Fice 
que esa prórroga asegura que se puedan servir todos los 
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pedidos hasta noviembre y que pueda salir el muestrario del 
verano, le preguntamos: ¿cuáles son esas medidas reales 
que va a tomar el Consell? ¿Se va a tener en cuenta que Fice 
ha propuesto que se difiera el momento de la liquidación 
del impuesto a alcanzar un acuerdo de la OCDE y que se 
pongan todas las medidas necesarias para que ese acuerdo 
se pueda alcanzar en el verano, como se ha previsto? ¿Se 
piensa apoyar esta propuesta desde el Consell?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria.

Contestarà l’honorable conseller d’Economia a la qüestió 
que s’han plantejat.

Quan vosté vullga, conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Sí. Moltes gràcies, president.

Senyora diputada.

Fa concretament un parell de setmanes també vaig tenir 
aquesta pregunta per part d’un altre grup parlamentari, i he 
de dir-li que vaig a contestar-li més o menys amb els mateix 
termes, però amb més dades, no?

I dir-li que des del govern valencià per suposat que no estem 
gens d’acord amb aquesta pujada d’aranzels de fins un 25 % 
en una llista de productes i per a alguns països perjudicats, 
Espanya, però perjudicada la Comunitat Valenciana . Per 
tant, entenem que és una situació injusta, sobretot per a 
les empreses valencianes perquè assumiríem el 50 % de la 
pujada a nivell estatal .

En aquest sentit nosaltres hem estat sempre en contacte 
amb qui devíem d’estar, que és en el ministeri, en el govern 
central, pressionant per a vore què anàvem a desenvolupar 
en les negociacions al voltant dels mateixos aranzels.

En aquestos moments hem aconseguit: la suspensió 
provisional durant sis mesos mentre es negocia al si de 
l’OCDE i que esperem que es faça definitiva; i la suspensió 
definitiva d’aranzels d’algunes de les categories del calcer. 
Hem avançat.

A més a més vaig a dir-li algunes de les mesures que hem 
anat desenvolupant des del govern valencià, concretament 
des de la conselleria . Com li he dit: contacte permanent 
amb el Ministeri d’Indústria, Comerç i Turisme, amb el que 
compartim que és previsible que els Estats Units suspenga 
de manera definitiva l’aplicació de qualsevol aranzel 
addicional . Hem fet front comú amb altres comunitats 
autònomes afectades, com ara Castella-la Manxa, que també 
té una important economia a industria en el món del calcer.

També hem mantingut reunions, i som coneixedors, amb 
les associacions de representants dels sectors afectats, com 
Fice, Avecal o l’associació de components del calcer. I sabem 
com està la situació.

Així mateix des de la conselleria ens hem posat en contacte 
amb les empreses del sector perquè mobilitzaren als seus 
importadors amb l’objectiu que manifestaren la repercussió 
negativa que suposaria aquest increment en els aranzels en 
el procés d’audiència pública posat en marxa per part de la 
representació comercial dels Estatuts Units, procediment en 
què ja han participat trenta empreses valencianes.

I a més a més, a través d’Ivace Internacional hem oferit 
gratuïtat dels serveis, a través de la xarxa exterior de l’Ivace, 
durant tres mesos a les empreses dels sectors afectats per 
trobar nous clients, mercats alternatius o nous canals de 
distribució en l’àmbit internacional. Procediment al que 
ja s’han acollit set empreses del sector. I l’organització 
de webinars especialitzats en normativa i posicionament 
estratègic en diferents àrees geogràfiques.

També s’ha previst el desenvolupament d’alguna campanya 
d’imatge en el mercat estatunidenc que puga contrarestar 
un possible increment de preus a través del posicionament 
de la imatge de marca del producte mitjançant una sèrie 
d’atributs com la qualitat i el disseny.

I també és molt important per al sector que des del Consell 
del Botànic hem inclòs en el decret llei que acabem 
d’aprovar, dels 647 milions, a aquest sector perquè també 
puga rebre eixes ajudes .

Per tant, des de la conselleria, des del govern valencià estem 
fent tot el que està al nostre abast per a intentar millorar 
aquesta situació per al sector del calcer, en definitiva, per 
a tot el sector de la indústria valenciana, i anem a intentar, 
fent eixe lobby que ens toca, pressionar en els llocs també 
que hem de pressionar perquè eixos aranzels no siguen 
una realitat i que puguen beneficiar la nostra economia i la 
nostra indústria .

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller.

Següent pregunta, 769, que formula l’il·lustre diputat José 
Silverio Tena, en nom del Grup Parlamentari Compromís, a la 
vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat i Polítiques 
Inclusives .

Senyoria, té vosté la paraula.

El senyor Tena Sánchez:

Bon dia, senyora vicepresidenta .

L’any 2015 aquest territori va encetar un canvi, un canvi 
que anava molt més lluny del cor del Consell, un canvi per 


